
w w w . s h a h r v a n d - n e w s p a p e r. i r

3
رویداد

هر ۵ ثانیه یک نفر در جهان 
بینایی خود را از دست می دهد

به مناسبت 12 اکتبر، روز جهانی بينایی، دکتر 
درخشان، عضو انجمن علمی چشم پزشکی ایران 
به ایســنا گفته اســت: »آمار  ســال۲015 نشان 
می دهد ۲53 ميليون نفر از کم بينایی و نابينایی رنج 
می برند. از این عده 3۶ ميليون نفر نابينای مطلق و 
۲17 ميليون نفر دیگر کم بينا هستند. 1.1 ميليون نفر 
به عينک نزدیک بين نياز دارند و حتی ممکن است 
خود افراد از این نيازشــان اطلاعی نداشته باشند، 
چراکه متاسفانه گاهی این مســائل پيش پا افتاده 
به نظر می رسد.« درخشان با اشاره به اینکه 55 درصد 
کاهش بينایی به خانم ها مربوط است، ادامه داد: »در 
کشور ما حدود 800 هزار نفر از کم بينایی و نابينایی 
رنج می برند. ۶50 هزار نفــر کم بينا و 150 هزار نفر 
نابينای مطلق هستند.« او همچنين گفت:   »هر 5 
ثانيه یک نفر و هر دقيقــه 1۲ نفر در جهان بينایی 
خود را از دســت می دهند که یک نفر از این تعداد 
کودک اســت و این درحالی اســت که 80 درصد 

اختلالات بينایی قابل پيشگيری است.«

 

در دهه های اخیر متوســط قد ایرانی ها 
با توجه به بهبــود تغذیه و بهداشــت، 
افزایش یافته اســت. به طور متوســط 
قد مردان ایرانی در 100 ســال گذشــته، 

16ونیم ســانتیمتر و زنان نیز 11و۲دهم 
ســانتیمتر افزایش پیدا کرده است. در 
میانگین  نیز  زیــر  اینفوگرافیک  تصویر 

بلندقدترین ملل دنیا را می بینید.

قد و بالای ایرانی ها در بین مردم دنیا

گزارش تصویری
آیت الله مکارم به رئيس قوه قضائيه  نامه نوشت

مکاتبات فقهی برای مطالبات مهریه
شهروند| ماجرای مربوط به زندانيان مهریــه در ماه های اخير بارها از سوی مسئولان 
مختلف مطرح شده است. در همين رابطه سه شنبه هفته گذشته حجت الاسلام حسن 
نوروزی، سخنگوی کميسيون حقوقی و قضائی مجلس در صحبت هایی با اشاره به افزایش 
دو برابری زندانيان مهریه نسبت به مدت مشابه سال گذشــته، آماری هم ارایه داده بود. 
او در گفت وگو با خبرآنلاین دقيقا عنوان کرده بود: »طبق آمار ســتاد دیه، بيش از 4۲00 
بدهکار مهریه در زندان های کشور در بند حضور دارند و بسياری هم در آستانه ورود به زندان 
هستند که برای حل این معضل شایسته  است چاره ای قانونی اندیشيده شود.« این آخرین 
نمونه آمار زندانيان مهریه بود و با توجه بــه افزایش قيمت طلا در ماه های اخير، طبيعتا 

انتقادهایی هم به دنبال داشت. 
اصل انتقاد چه بود؟

یکی از این انتقادها، صحبت های آیت الله مکارم شيرازی بود که در یازدهم مهرماه همين 
امسال در درس خارج فقه در مسجد اعظم قم عنوان شــد. به گزارش خبرگزاری حوزه، 
آیت الله مکارم در آن جلسه به بيان اشکالاتی به دستگاه قضائی پرداخت و گفت: »در حال 
حاضر عده ای از جوانان بی گناه به واسطه مسأله مهریه در زندان به سر می برند که اشکالاتی 
در این موضوع وجود دارد.« ایشــان با بيان این مطلب که تفاوتی ميان »عندالمطالبه« و 
»عندالاستطاعه« وجود ندارد، گفته بود: »اگر طرف مقابل، مطالبه هم کند ولی قدرت و 
استطاعت وجود نداشته باشد، این مطالبه اثر نمی کند؛ قدرت، شرط عامه همه تکاليف 

است؛ فرقی ميان این دو لفظ نيست که اصرار دارند این دو را از هم جدا کنند.«
پاسخ رئيس قوه قضائيه

بعد از اظهارات آیت الله مکارم شيرازی، چهارشنبه هفته گذشته رئيس قوه قضائيه در 
جلسه مسئولان عالی قضائی صحبت هایی داشت که اشاراتی به انتقادها هم در آن وجود 
داشت. آیت الله آملی لاریجانی با بيان اینکه مراجع تقليد مورد اطمينان و محل رجوع مردم 
هستند و به نحوی انتقادات مردم را نيز منعکس می کنند، گفته بود: »دستگاه قضائی نسبت 
به هر انتقادی باید روی گشاده داشته باشد، زیرا معتقدیم که انتقادات سازنده به رفع نقایص 
و افزایش اقتدار قوه قضائيه و رضایتمندی مردم کمک می کند. خصوصا اظهارات کسانی که 
از لحاظ علمی و اعتقادی جایگاه والایی دارند، نياز به توجه جدی تری دارد و باید نسبت به 
این انتقادات گوش شنواتری داشته باشيم.« به گزارش  اداره کل روابط عمومی قوه قضائيه، 
آیت الله آملی لاریجانی در ادامه عنوان کرده بود: »گاهی انتقادات ناشی از عدم اطلاع است. 
در این صورت اگر این انتقادات در محفلی خصوصی مطرح شود مسلما انسب است چون 
بيان آن در علن، ممکن است موجب قدح یک دستگاه شود بدون آنکه استحقاق چنين 

قدحی را داشته باشد.«
پاسخ دوباره آیت الله مکارم 

روز گذشته آیت الله ناصر مکارم  شيرازی در نامه ای سرگشاده خطاب به آیت الله صادق 
آملی  لاریجانی نوشــت که »بيانات جنابعالی را درباره مسائلی که این جانب مطرح کرده 
بودم، خواندم. متأسفانه قانع کننده نبود و شاید توضيحات من برای آن چند مسأله کافی 
نبوده اســت.« در بخش دیگری از این نامه آمده است: »اینجانب برای قوه قضائيه و برای 
شخص جنابعالی قائل به احترام بوده و هستم و تضعيف این قوه را کار خلافی می شمرم. 

مترقی اسلام و هدف اینجانب روشن ســاختن قوانين 
کمک به جمعی از گرفتاران مهریه 

اســت. لطفا دســتور دهيد 
زندانيان  کامل  ليســت 
مهریه را با ذکر سن و سال، 
همراه بياورنــد. اميدوارم 

بتوانيم از این طریق کمکی 
به حل مشکلات جوانان 

کــه گرفتار مســأله 
مهریــه هســتند 
زندان هــا  در  و 
می برند،  به سر 

بنمایيم.«

ذره بین

روز گذشته عبدالصمد خرم آبادی، رفتنش از معاونت 
امور فضای مجازی دادستانی کل کشــور را تایيد کرد. 
رفتنی که اما و اگرهایی را به دنبال داشته و او هم دلایل 
رفتنش را ذکر نکرده و صرفا به گفتن »بماند« بســنده 
کرده، این درحالی اســت که خرم آبادی در اظهارات روز 
گذشته اش گفته با دادستانی مشکلی ندارد و این تغيير 
عاملی بوده تا ریاســت معاونت مهمتری یعنی معاونت 
نظارت بر دادســراها را بر عهده بگيرد. نــام خرم آبادی 
درحالی روز گذشــته به صدر اخبار آمد که پيش از این 
و به دليل واکنش هایش درباره فيلترشدن تلگرام بارها 
به صدر اخبار آمده بــود. ازجمله این موارد واکنش های 
او و محمود واعظی، وزیر ارتباطات ســابق نســبت به 
یکدیگر بود. مرداد  ســال گذشــته او خطاب به واعظی 
گفت: »از این به بعد اگر وزیر ارتباطات اقدامی نسبت به 
اجرای دستور های قضائی در مورد محتوا های مجرمانه 
به عمل نياورد، حتما پس از کســب اجازه از دادســتان 
محترم کل کشور و مسئولان عالی قضائی عليه او اعلام 
جرم خواهم کرد.« وزیــر ارتباطات وقت هم در واکنش 
به این گفته های خرم آبادی گفت: »ایشان )عبدالصمد 
خرم آبــادی( بالاخره تکليف خود را مشــخص کند که 
یک روز می گوید ســرور تلگرام باید به کشور بياید و روز 
دیگر می گوید ورود ســرورها مصداق نفوذ و جاسوسی 
است. معلوم است مشکل جای دیگری است و وقتی ما 
می گویيم تفکر ایشان بر انســداد فضای مجازی است، 
واکنش نشان می دهند.« او پس از آن فعاليت  هاتگرام و 
تلگرام طلایی را نيز غيرقانونی دانسته و گفته بود: »اعمال 
مسدودسازی تلگرام باید به نحوی اجرا شود که محتوای 
شــبکه مذکور با هيچ نرم افزاری )اعم از فيلترشــکن و 
نظایر آن( در کشور قابل دســترس نباشد، لذا فعاليت 
 هاتگرام و تلگرام طلایی از ابتــدا غيرقانونی و برخلاف 
دســتور قضائی بوده و ناقضان دستور قضائی مستوجب 
مجــازات مــاده 57۶ قانون  مجازات اســلامی )بخش 
تعزیرات( هستند.« صحبت هایی که آذری جهرمی، وزیر 

ارتباطات فعلی را به واکنش واداشت تا بخواهد کسی را 
که خلاف تصميم ملی صحبت کــرده، مجازات کنند: 
»مگر قوه قضائيه درخصوص بستن تلگرام اغماض کرد 
که درخصوص بستن تلگرام طلایی اغماض کند؟ طبيعتا 
مرکز ملی فضای مجــازی می گوید ما تصميم گرفتيم 
در مقطع گذاری این کار را انجــام دهيم، در مرکز ملی 
]فضای مجازی[ قوه قضائيه هســت، نيروهای نظامی 
و انتظامی و امنيتی هســتند، وزارت ارتباطات، وزارت 
آموزش وپرورش، وزارت ارشــاد هســتند، نمایندگان 
مجلس هم حضور دارند. نشســتند و بــه این تصميم 
رسيدند و این گونه عمل کردند. حالا به سليقه یک نفری 
خوش نمی آید. می گوید اینها خوب نيستند و آن یک نفر 
مسئوليت هم دارد. به نظر من باید آن یک نفر را مجازات 
کرد که خلاف تصميم ملی صحبت می کند و شکاف در 
تصميم حاکميتی ایجاد می کند، آن فرد مسئول است.« 

اما جدیدترین واکنش او نسبت به نرم افزار مسيریاب 
ویز )waze( در چند روز گذشته هم حواشی بسياری به 
دنبال داشت؛ حواشی که گویا آخرین حاشيه های او در 
این سِمت بود: »این نرم افزار که توسط رژیم کودک کُش 
و جعلی اســرایيل طراحی و راه اندازی شده، بدون هيچ 
مانعی در فضای مجازی کشــور جولان می دهد و علاوه 
بر مکان یابی به ابزار رسانه ای دشمن تبدیل شده است 
و دشمن صهيونيستی با سوء اســتفاده از کاربران ایرانی 
اطلاعات جاسوسی خود را در بستر این نرم افزار تکميل 
می کند! باوجود صدور دستور مسدودسازی آن از سوی 
مقام قضائی و باوجود اینکه نرم افزارهای پيشرفته بومی 
مشابه آن نظير »دال« و »نشان« و... در کشور وجود دارد، 
مســئولان ذیربط نه تنها جدیتی در اجرای این دستور 
به خرج نمی دهند، بلکه مقاومــت هم می کنند.« حالا 
عبدالصمد خرم آبادی جای خود را به محمد جاویدنيا، 
معاون سابق دادستان مشهد ســپرده و باید دید پس از 
این معاونت امور فضای مجازی دادستانی به چه طریقی 

عمل خواهد کرد.

معاون امور فضای مجازی دادستانی کل کشور تغيير کرد

جاویدنیا به جای  خرم آبادی

  هشتمین اجتماع فداییان دو بانوی دمشق )میزان(

  عکسی در فضای مجازی دست به دست می چرخد که سردار عزیز جعفری را در روزهای 
جوانی نشان می دهد. )خبرآنلاین(

  گاف بخش خبری شبکه پنج و جابه جایی دریای عمان و خلیج فارس روی نقشه! )رویداد 24(

  روستایی به نام »بنیس« در ۶۰ کیلومتری شمال غرب تبریز قرار دارد که جزو بهترین 
روستا ها از نظر فرهنگی و صنعتی است و میزان مهاجرت به شهر در این روستا صفر است. 
»بنیس« حدود  هزار نفر جمعیت دارد و تنها روستای ایران است که در آن دانشگاه نیز 

وجود دارد. )باشگاه خبرنگاران(
انه

بررس
خ
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رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: امروز بیش از هر زمانی آثار سلامت برای جوامع بشری روشن 
شده است. همه فرماندهان نظامی ارزش ســلامت کارکنان را خوب می دانند و ما در دفاع مقدس به 
خوبی ارزش طب رزم را درک کردیم و با ۵۰ بیمارستان نظامی، پزشکان ما در حملات شیمیایی جان 
۵۵۴ هزار سرباز را نجات دادند. این طب رزم و نظامیان هستند که در شرایط سخت و بلایای طبیعی 

پناهگاه مردم هستند و سامانه طب نظامی باید بتواند شرایط سخت و بحرانی را مدیریت کند.

سرلشکر محمد باقری:  

نظامیان در شرایط 
سخت و بلایای طبیعی 

پناهگاه مردم هستند
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در هـر اتاقی ، محل هـای امن 
را مشـخص کنيـد  ) مثـلًا زیر 
یـک ميـز محکـم یـا کنـار 
یا دیوارهـای مجاور  سـتونها 

 . ) نها آ

استاد راهنمای حسن روحانی در برنامه فرمول یک توضيح داد

تردیدی در مدرک دکترای روحانی وجود ندارد
روز گذشــته علی ضيا در برنامــه فرمول یک 
ميهمانی داشــت که حضــورش بازخوردهای 
بسياری داشت. او پرفسور حســن امين استاد 
راهنمای حســن روحانی رئيس جمهور کشور 
بود که ضيا در بخشی از سخنانش درباره مدرک 
دکترای حســن روحانی از او پرســيد. مدرکی 
که پيــش از این بارها مورد هجمــه قرار گرفته 
و عده ای گفته بودند کــه روحانی مدرک دکترا 
ندارد. به این ترتيب ضيا از امين خواست تا درباره 
شایعه درست نبودن مدرک روحانی توضيحاتی 
ارائه کند و او گفت: »وقتی حســن روحانی رای 
آورد این شــایعه وجود داشت و برای همين هم 
از روزنامه تایمز لندن با من تماس گرفتند و من 
مصاحبه کردم. آن زمان شایعه ای وجود داشت 
که حسن روحانی دکترا ندارد. برای این اشتباه 
چند دليل وجود داشــت. یکی از دلایل این بود 
که وقتی ایشــان دانشجوی دانشــگاه گلاسگو 
کلدونيــان اســکاتلند بودند با نــام خانوادگی 
فریدون ثبت نام کرده بودند و در نتيجه وقتی نام 
ایشان را با عنوان روحانی جست وجو می کردند 

نتيجه ای به دست نمی آمد و اشتباه دیگر این بود 
که بسياری تصور کرده بودند ایشان در دانشگاه 
گلاســکو تحصيل کرده که این هم اشتباه بود و 
در نتيجه من مصاحبه کردم و گفتم ایشــان به 
شخصه به دانشگاه گلاســگو کلدونيان آمدند و 
بنده هم پذیرششان را برای دوره دکتری داده ام. 
درس خواندند و مدرکشــان را هــم گرفتند« 
پرفسور امين در ادامه درباره حافظ و علایق اش 

صحبت کرد.
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